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Аннотация 

В статье представлены украшения и зеркала из материалов исследований Хмелев-

ского I селища второй половины XIII – XIV вв., располагающегося в Саратовском По-

волжье и изучавшегося в 1995–2002 гг. экспедицией Казанского университета под ру-

ководством Л.Ф. Недашковского. Морфологические особенности изделий (пряжки, 

накладки, наконечники ремней, поясное кольцо, серьга, перстни, браслеты, сюльгамы, 

шумящее украшение, зеркала) рассматриваются на основе типологии с привлечением 

широкого сравнительного фона материалов синхронных памятников. Данный комплекс 

характеризует материальную культуру малого золотоордынского города Нижнего По-

волжья, которая, судя по публикуемым материалам, отличалась от предметов аналогич-

ного назначения, происходящих из расположенного неподалеку крупного города Укека. 

Ключевые слова: поселения, Золотая Орда, Нижнее Поволжье, округа Увекского 

городища, детали поясных наборов, украшения головы и рук, сюльгамы, зеркала, мате-

риальная культура. 

Summary 

L.F. Nedashkovsky, M.B. Shigapov. Wearing-Apparel Components and Mirrors from 

the Hmelevskoe I Settlement. 

Wearing-apparel components and mirrors from the materials of field archaeological     

researches at the Hmelevskoe I settlement (second half of the 13th–14th century), which is 

situated in the Saratov Volga Region, carried out during the expedition organized in 1995–

2002 by the Kazan University under the supervision of L.F. Nedashkovsky are considered 

in the article. The morphological features of wares (girdle clasps, brackets, tips of belts, belt 

ring, earring, finger rings, bracelets, syul’gamas, rustling ornament, and mirrors) are analyzed 

in the article on the basis of typology with involvement of the broad comparative background 

of materials from synchronous monuments. This complex characterizes the material culture 

of the Lower Volga town of the Golden Horde time, which, judging by the published materi-

als, differed from the objects of similar purpose, found at the nearby Ukek city. 

Keywords: settlements, Golden Horde, Low Volga Region, regions of the Uvekskoe 

site, details of belt sets, ornaments for head and hands, syul’gamas, mirrors, material culture. 
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